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لایحه اصلاح نظام بانکی در راه مجلس؛ 6محور اصلاح نظام بانکی تشریح شد 

فروش تولید ایرانی با کمک بانک ها 

چهارشنبه 11 شهریور 1394 | سال سوم | شماره 652  4

شهروند| بــه دنبال تفاهم هســته ای و دستور 
رئیس جمهوری، اصــاح نظام بانکی ایــن روزها 
بیش از هر زمــان دیگر در دســتور کار قرار گرفته 
اســت. اصاحی که به گفته فعالان اقتصادی ایران 
یک ضرورت و باید اســت، چرا که ریشه انبوهی از 
معضات تولید و اشتغال کشور در بدنه پولی کشور 
و ســنگ اندازی هایی اســت که در این بخش دیده 
می شود. در ســوی دیگر، فعالان بخش خصوصی 
نظام بانکی هم در طول سال های گذشته )به واسطه 
تحریم ها( تمرکز اصلی خــود را بر مرزهای داخلی 
قرار دادند و ارتباط ضعیفــی با بانکداری بین الملل 
داشتند و حالا در مسیر پوست اندازی قرار گرفته اند؛ 
حال آن که برخی قوانین همراه نیست و مشکاتی 
را درون خود دارد. در این بخش متولی نظام پولی و 
مالی کشور تاش کرده تا مشکات نظام بانکی را با 
راهکارهایی حل کند. از همین رو در قالب 2 لایحه 
جداگانه کــه یکی به طرح تحــول بانکی و دیگری 
به بانکداری اســامی مرتبط اســت، قرار است این 
مســائل تدوین و به منظور تصویب به هیأت دولت 
و پس از آن به مجلس ارایه شــود. )گفتنی اســت 
روزنامه شهروند چندی اســت که در این خصوص 
سلسله یادداشت هایی از دکتر بیژن بیدآباد در حال 
چاپ دارد که با آسیب شناســی این مشکات، 65 
مسأله را شناســایی و حدود 120 راهکار هم برای 
آن ارایه کرده اســت که در صفحه 5 روزنامه هر روز 
چاپ می شود(. موضوع دیگر که در این رویداد بدان 
توجه شد بحث کمک های بدنه بانکی به بخش تولید 
بود که براساس اعام مسئولان قرار است در جلسه 
بعدی شورای پول و اعتبار بررسی شود و با وام دهی 
به مردم، کالاهای انبار شده تولید کنندگان داخلی به 
فروش برسد. در ادامه این گزارش مشروحی از بیست 
و ششــمین همایش بانکداری اسامی که با حضور 
مسئولان ارشد اقتصادی و متولیان بازار پولی برگزار 
شده اســت را می خوانید که به همین اصاحیه ها و 

تغییرهای تازه بانکی کشور پرداخته است.
4 مشکل اصلی بانکی به روایت طیب نیا 

علی طیب نیا وزیر اقتصاد و دارایی یکی از سخنرانان 
بیست وششمین همایش بانکداری اسامی بود و در 
صحبت هایش مشکات نظام بانکی را تشریح کرد. او 
به مانده تسهیات در نظام بانکی و فاصله گرفتن این 
نسبت با استانداردهای بانکی گفت:  نسبت تسهیات 
به سپرده ها در سال ۹۳ به حدود 105 درصد رسید 
که منجر به اضافه برداشــت از بانک مرکزی و اثرات 

منفی دیگری می شود.
او مشــکل دوم بانک ها را کاهش نرخ سود عقود 
مبادله ای و مشکل سوم را نســبت معوقات بانکی 

دانســت و افزود: مجموع معوقات بانکی هم اکنون 
15.4درصد است. این نســبت در بانک های دولتی 
1۳.5 درصد، خصوصی شده 12.6درصد و بانک های 
خصوصی 22 درصد اســت. این نسبت موجب قفل 
شدن منابع سیســتم بانکی و افزایش هزینه تأمین 

مالی اقتصاد کشور می شود.
وزیر امور اقتصــادی و دارایی، اســتفاده از منابع 
ناپایدار را مشکل چهارم نظام بانکی اعام کرد و افزود: 
یکی از مصداق های این مهم، استفاده از منابع بانک 
مرکزی است. در بانک مسکن 5۸ درصد تسهیات 

اعطایی از محل منابع بانک مرکزی بوده است.
مهر تأیید طیب نیا بر دارایی مازاد نظام بانکی 

 او در ادامــه وضــع نامطلوب ســرمایه بانک ها و 
بدهی دولت به بانک هــا را از دیگر چالش های نظام 
بانکی برشــمرد و گفت:  بدهی دولت به بانک ها از 
16 هزار میلیارد تومان  سال ۸۷ به 100 هزار میلیارد 
تومان افزایش یافته اســت. دارایی های مازاد نظام 
بانکی مشکل بعدی اســت و این میزان از حد مجاز 
عبور کرده و فراتر از 40 درصد تعیین شــده توسط 

بانک مرکزی شده است.
لایحه اصلاح نظام بانکی در راه دولت 

او با اشــاره به تدوین لایحه اصاح نظام بانکی با 
همکاری بانک مرکزی، گفــت:  6 محور مهم برای 
اصاح نظام بانکی شامل توسعه بانکداری اسامی، 
بازمهندســی ابزارهای بانکداری، توسعه هدفمند 
بانکداری و حصاربندی فعالیت های بانکی، توسعه 
بانکداری دیجیتال و افزایش کارآیی و رقابت شامل 
رتبه بندی و امتیازدهی بانک ها، توســعه نظارت و 

تنظیم   می شود.
این عضو کابینه دولت یازدهم ادامه داد:  بانکداری 

اسامی فراتر از قانون عملیات بانکی بدون رباست؛ 
بنیادی ترین موردی که در عملیات بانکی بدون ربا 
وجود دارد، این است که عملیات بانکی به عنوان یک 

نظام اقتصادی مدنظر قرار نگرفته است.
او با بیان این کــه در نظام فعلی بانکداری بدون ربا 
مشخص نیست پول سرمایه گذاران در کدام مسیر و 
چگونه به کار گرفته می شود، گفت:  سپرده های بانکی 
باید به درستی هدایت شوند، ضمن آن که نرخ سود 
سپرده ها باید براساس نرخ واقعی تسهیات مشخص 
و پرداخت شــود اما عما حساب ها یک کاسه دیده 

می شود و تفکیکی بین حساب ها وجود ندارد.
طیب نیا گفت: با تحلیل و شناسایی از مشکات 
نظام بانکی، راهکارهای لازم با محوریت بانک مرکزی 
و همکاری وزارت اقتصاد در قالب 2 لایحه آماده شد 
که به زودی به هیأت دولــت می رود و بعد از آن برای 

تصویب تقدیم مجلس خواهد شد.
رفع چالش های سهام عدالت 

علی طیب نیا وزیر اقتصاد و دارایی از تدوین بسته 
سیاستی برای رفع چالش های سهام عدالت خبر داد 
و گفت:  در این بسته نحوه آزادسازی سهام عدالت، 
افراد مشمول آن، سبد شــرکت های سهام عدالت، 
نحوه ساماندهی و مدیریت سهام عدالت مورد توجه 

قرار گرفته است.
تردید در تطبیق بانکداری اسلامی با شرع

ولی الله ســیف رئیس کل بانک مرکــزی از دیگر 
سخنرانان این همایش بود که سخنان جالبی را در 
رابطه با بانکداری اسامی و بانکداری بدون ربا داشت. 
او با اشاره به تصویب عملیات بانکی بدون ربا در  سال 
62، گفت:  بعد از گذشت بیش از سه دهه از تصویب 
قانون عملیات بانکی بدون ربا، هنوز هم برخی از علما، 

نخبگان و عامه مردم در رابطه با انطباق فعالیت های 
بانکی با تعالیم شرعی تردید دارند.

او در ادامه اظهار داشت:  در شناسایی آسیب های 
موجود مهم ترین مساله، عدم تفکیک بین بانکداری 
بدون ربا و بانکداری اسامی است. بانکداری بدون ربا، 
نازل ترین ســطح از بانکداری جامع اسامی است و 
باید تدابیری به منظور حرکت از این سطح حداقلی به 
سمت الگوی مطلوب بانکداری اسامی طراحی شود.

این عضو کابینه دولت یازدهم با اشاره به این نکته 
که در چند  ســال اخیر تاش های گوناگونی جهت 
اصاح قانون عملیات بانکی بدون ربا صورت پذیرفته 
اســت، ادامه داد:  بر همین اســاس بانک مرکزی 2 
لایحه )قانون بانکــداری و قانون بانک مرکزی( را به 
منظور پیشنهاد به هیأت وزیران تهیه کرده است که 
در صورت تصویب به مجلس شــورای اسامی ارایه 

خواهد شد.
آغاز همراهی بانکی با تولید و مردم 

بخش دیگر صحبت های رئیس کل بانک مرکزی 
به شرایط بخش های دیگر ارتباط داشت. درحالی که 
رکود بازار، به واسطه کاهش قدرت نقدینگی مردم به 
اوج خود رسیده، حالا به گفته او قرار است نظام بانکی 
حمایت از تولید ملی و ایجاد رونــق در بازار را دنبال 

کند. 
سیف در این رویداد، از طرح جدید بانک مرکزی 
برای تقویت تولید ملی خبــر داد که وزارت صنعت 
هم در آن نقش دارد. درحالی که به تازگی پرداخت 
تسهیات 20 میلیون تومانی خرید جهیزیه نهایی 
شده بود، حالا برای رونق بخشیدن به بازار تقاضا، یک 
بازی برد برد جدید آغاز خواهد شد تا مردم، تولید و 

شبکه بانکی همزمان سود ببرند.
درهمین رابطــه رئیس کل بانــک مرکزی که با 
سخنانش هم راستا بودن رویکرد نظام بانکی با وزارت 
صنعت را اعام کرد، انباشت محصولات تولیدی در 
انبارها و نبود تقاضای کافی برای به حرکت درآوردن 
تولید را مورد اشــاره قرار داد. او افزود: بانک مرکزی 
تصمیم گرفت تأمین مالی فروش اقساطی محصولات 
اولویت نظام بانکی باشد، البته این موضوع در دستور 
کار شورای پول و اعتبار قرار گرفته که امید می رود 

به زودی درباره آن تصمیم نهایی گرفته شود.
این مقام مسئول دستیابی به تورم تک رقمی پایدار 
را از دیگر اهداف بانک مرکزی برشمرد و خاطرنشان 
کرد:  از نیمه دوم  سال 1۳۹2 با اتخاذ سیاست کنترل 
نقدینگی و حفظ ثبات ارزی نرخ تورم در مسیر نزولی 
قرار گرفت به طوری که از محدوده بالای 40 درصد در 
مهر 1۳۹2 به 15.4درصد در مرداد ماه  سال 1۳۹4 

رسید.

طوفان باعث انتقال موقتی پروازهای حج 
تمتع به سالن اصلی فرودگاه امام شد

راه و شهرسازی تهران: زمین های تصرف شده 
فرودگاه مهرآباد و  ونک آزاد شد

قیمت طلا به 1143 دلار رسید

استاندارد: برای استفاده خمیر مرغ، سوسیس 
و کالباس مجوز نداده ایم 

رویترز:  افزایش 8 درصدی قیمت نفت با اعلام 
مذاکره اوپک با تولیدکنندگان

پاکستان از ایران خواست: منع صادرات برنج 
و نارنگی را لغو کنید

معاون وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی: آغاز 
توزیع سبد کالایی بین 10 میلیون نیازمند 

وزیر صنعت:  دولت فعلا برنامه ای برای 
برقراری روابط اقتصادی و تجاری با آمریکا 

ندارد

 عملیات اجرایی پالایشگاه
آناهیتای کرمانشاه آغاز شد

نخستین نیروگاه تلمبه ذخیره ای
تولید برق ایران افتتاح شد

بدون شرح

گزیده خوانی

   طیب نیا: بسته سیاستی سهام عدالت تدوین شد                           سیف: قانون بانکداری بدون ربا  3دهه اصلاح نشده است

شهروند| »سیدصفدر حســینی« رئیس هیأت 
عامل صندوق توســعه ملی روز گذشــته میهمان 
جلســه فوق العاده هیأت نمایندگان اتــاق تهران 
بود. در این جلســه با وجود آن که بیشتر افراد حاضر 
سوال و نظرهای خود را مطرح کردند اما با این حال 
حرف های حســینی رئیس هیــأت عامل صندوق 
توسعه ملی وزن زیادی داشت و انتقادهای شدیدی 
نیز به سیاســت های بانک مرکزی در رابطه با منابع 
این صندوق داشت. ضمن این که اخبار بسیار مهمی 
از تغییر موقعیت و وضع صندوق توسعه ملی از  سال 
آینده اعام کرد. او از دست  درازی های بی محابا و پر 
مخاطره بانک مرکزی به منابع صندوق توسعه گفت 
درحالی که ایــن منابع فقط به عنوان یک حســاب 
مانند هر حساب دیگری نزد بانک مرکزی به عنوان 
خزانه  دار، امانت بوده است. دیگر آن که بانک مرکزی 
برای اولویت دادن تســهیات به طرح های صندوق 
توسعه )حتی از خود منابع صندوق توسعه( اقدامی  
نمی کرده و طرح های مصوب شــده در صندوق را با 
تأخیر و بدون برنامه پرداخت می کرده اســت. با این 
همه حسینی اعام کرد، تا این لحظه میزان مطالبات 
معوق این صندوق صفر بوده و هر طرحی که با شرایط 
و ضوابط منطبق بوده در نوبت اعطای تســهیات 

نمانده است. 
درآمدهای ارزی از هر بشکه نفت

رئیس هیأت عامل صندوق توسعه از کاهش میزان 
ورودی منابع به دلیل کاهش درآمدهای ارزی گفت 
و در پاســخ به »شــهروند« درمورد پرداخت سهم 
صندوق توسعه در 5 سال گذشــته عنوان کرد: در 
5سال اخیر سهم صندوق توسعه از درآمدهای نفتی 
واریزشده و باید توجه داشت که سهم صندوق توسعه 
از هر بشــکه نفت برداشت می شود و این سهم هیچ 

ارتباطی به ارزهای پیش خور شده و ذخایر ارزی بانک 
مرکزی ندارد. 

او همچنیــن در مورد دریافت تمــام و کمال این 
ســهم به »شــهروند« گفت: این ســهم مشخص 
است اما باید با دقت محاسبه شــود. درحال حاضر 
موجودی باقی مانده در صندوق توســعه )موجودی 
مصرف نشده( 40 میلیارد دلار است ولی دارایی های 

صندوق حدود ۷5 میلیارد دلار است. 
تغییر اساسی، نفوذ ناپذیری در برنامه ششم 

بخش مهمــی از گایه ها و انتقادهای حســینی 
مربوط به عملکرد بانک مرکزی در دوره  گذشــته 
اســت. دوره ای که بانک مرکزی بدون اجازه، منابع 
صندوق توسعه ملی را صرف اموری به غیر از اهداف 
واقعی این صندوق می کرد و بیشــتر آن هم صرف 
هزینه تراشی های دولت شده اســت، به طوری که 
رئیس هیأت عامل صندوق توســعه اعام کرد: »هر 
جا دولت کم می آورد از منابع صندوق برمی داشت. 
در بســیاری از موارد هم مجلس ناآگاهانه یا شاید 
هم آگاهانه اجــازه این کار را به دولــت می داد.« به 
همین دلیل هــم تغییر اساســی در نحوه عملکرد 
و سیاســت گذاری این صندوق در برنامه ششــم 

رقم خورده است. 
یکی از مــواردی که صندوق هر  ســال در قانون 
بودجه سنواتی با آن روبه رو بوده، تغییر در اساسنامه 
آن بوده که با حذف و اضافه چند بند اتفاق می افتاد. 
برداشت ریالی از منابع ارزی صندوق نیز حاصل یکی 
از همین تغییرهاست که به طورکلی با اساس تشکیل 
این صندوق منافات دارد.  بر همین اساس در قالب 
برنامه ششم توسعه از  سال آینده قانون و اساسنامه 
صندوق توسعه به هیچ وجه قابل تغییر نیست و به 
پروژه های معرفی شــده به صندوق فقط تسهیات 

ارزی پرداخت می شود، همچنین حساب های این 
صندوق از نزد بانک مرکزی خارج می شــود. هیچ 
مرجع دولتی و حتی مجلس هم نمی تواند در مورد 
صندوق قانون گذاری کند، حتی اگر دولت به منابع 
صندوق برای طرح های زیربنایی نیاز دارد باید یک 
پیمانکار معرفی کرده، ســپس آورده ارزی و آورده 
ریالی را پیمانکار به صندوق پرداخت کند و درنهایت 
تسهیات برای شروع طرح در اختیار پیمانکار قرار 
می گیرد. ازسوی دیگر منابع فقط به طرح هایی تعلق 
می گیرد که آورده ارزی داشته باشد و فقط در بخش 
تولید باشد. این مهم ترین و اساسی ترین بخش هایی 
است که در قوانین صندوق توسعه از  سال آینده در 

برنامه ششم تغییر می کند. 
منابع صندوق، منابع مشاع نیست

منابع صندوق توسعه در سال های اخیر به شدت 
دستخوش تغییر و برداشت شده و بانک مرکزی منابع 
صندوق را جدای از منابع بانــک مرکزی نمی داند. 
رئیس هیأت عامل صندوق توســعه ملی دراین باره 
گفت: بانک مرکزی احساس می کند ارزهای صندوق 
توســعه ملی، منابع مشاع اســت و با این پول حق 

سرمایه گذاری دارد که این یک چالش بزرگ است.
حسینی تصریح کرد:  درحالی که صندوق توسعه 
ملی، هیأت امنا و هیأت عامل دارد ولی بانک مرکزی 
منابع آن را از آن خود می داند و هر پول خوبی را به نام 
خود و هر پول بدی را به نام صندوق توسعه ملی ثبت 
می کند. از این پس ۸0 درصد از منابع صندوق توسعه 
باید به بخش دولتی و 20 درصد به بخش خصوصی 
اختصاص یابد. صفدرحسینی خاطرنشان کرد: منابع 
صندوق یک ثروت ملی است، این در شرایطی است 
که امسال در بودجه  ســال ۹4، ورودی این صندوق 
به دلیل کاهــش درآمدهای نفتــی 5 میلیارد دلار 

پیش بینی شد، درحالی  که  سال قبل 12 میلیارد دلار 
بود اما با همین رقم اندک، امسال تاکنون 12 میلیارد 
دلار حکم بودجه ای برای مصرف این منابع داده شده 

است.
هشدار برای بازگشت رکود

در این جلسه »مسعود خوانســاری« رئیس اتاق 
بازرگانی و صنایع و معادن تهــران نیز به یک نکته 
مهم اشــاره کرد و آن هم زنگ خطر تشــدید رکود 
در انتظار اقتصاد کشــور بود. او نشانه این موضوع را 
کاهش شــدید تخصیص بودجه عمرانی در 5 ماهه 
اول امســال می داند. خوانساری شاخص های دیگر 
اقتصاد را نیز بحرانی توصیف می کند، به طوری  که 
صادرات 5 ۸/1 درصد و واردات ۹ 4/1 درصد کاهش 
داشته اســت.  او وضع تولید را نیز در معرض خطر 
توصیف می کند، چراکه در سه ماهه ابتدایی امسال 
تولیدات صنعتی ۸ درصد و فروش کالاها 12 درصد 
کاهش داشــته )ذخیره انبار واحدهــای تولیدی 
4 درصد زیاد شده( است. رئیس اتاق تهران این روند 
را منجر به اخراج کارکنان در آینده می داند و اضافه 
می کند: اخراج برخی از نیروهای کار و افزایش ذخیره 
انبارها می تواند مشکات را بیش از گذشته افزایش 
دهد، چراکه در کنار همه این مــوارد، بحران تقاضا 
هم به چشم می خورد. خوانساری در بخش دیگری 
از ســخنان خود به قانون اصاح قانون مالیات های 
مستقیم اشــاره و خاطرنشــان کرد: این قانون در 
مجلس به تصویب رسیده و برای اجرا به دولت اباغ 
شده است تا از اول فروردین ماه  سال ۹5 اجرایی شود 
اما ضمن این که این قانون نقاط مثبت بسیاری دارد 
که منجر به ساده سازی و شفاف سازی نظام مالیاتی 
کشور می شود، مشــکاتی را هم پیش روی فعالان 

اقتصادی قرار داده است.

انتقاد شدید حسینی به دست اندازی های دولت قبل و بانک مرکزی به منابع ارزی

تسهیلات ریالی صندوق توسعه ملی متوقف شد
حساب های صندوق توسعه از بانک مرکزی می رود        از این به بعد هیچ کس نمی تواند قوانین صندوق توسعه ملی را تغییر دهد           

عدد خبر

دیروز حمید چیت چیان، وزیر نیرو در مراسم بهره برداری 
کامل از نیروگاه تلنبه ذخیره ای سیاه بیشــه گفت: درحال 
حاضر ظرفیت نصب شده تولید برق در کشور به ۷۳هزار و 
500 مگاوات رسیده است. امسال سیزدهمین  سال است 
که بدون خاموشی کامل در شبکه برق فعالیت می کنیم. او 
افزود: نیروگاه سیاه بیشه اولین نیروگاهی است که می تواند 

در کمتر از ۳0 ثانیه به مدار وصل شود.

جدیدترین یافته های مرکز آمار از میزان دسترســی 
کاربران ایرانی به اینترنت نشان می دهد میزان ضریب 
نفوذ اینترنت در کشور ۳0 درصد است که در مقایسه با 
سال1۳۸۹ رشد چشمگیری داشــته است. از مجموع 
22.۸ میلیون خانوار کشــور، حدود ۸.6 میلیون خانوار 
)۳۷.۸ درصد( در محل ســکونت به اینترنت دسترسی 

داشته اند. 

در گزارشی که موسسه مشاوره  کاتونز از وضع بازار اماک 
امارات در  سال 2015منتشر کرده، خاطرنشان شده است که 
اتباع ایرانی 12 درصد کل معامات اماک منعقد شده در دوبی 
را در  سال 2010 به خود اختصاص داده بودند. اما این رقم تا سه 
ماهه نخست امسال به ۳ درصد کاهش یافته است. این موسسه 
معتقد اســت لغو تحریم های ایران منجر به رشد بازار اماک 

دوبی پس از کاهش حجم معامات طی ماه های اخیر شود.

آمار تولید کالاهای منتخــب صنعتی در چهار ماهه 
امسال نشان می دهد که تولید ماشین لباسشویی مانند 
تیرماه روند کاهشی پیدا کرده ، به نحوی که تولید این 
کالا در 4 ماهه امسال با کاهش 4۸.4۳ درصدی روبه رو 
شــده اســت. عاوه بر این کالا، تولید انواع تلویزیون، 
تخت، یخچال فریزر، تراکتور، نئوپان و الیاف اکریلیک 

کاهش یافته است.

13
 سال 

30
درصد

3
درصد

48
درصد

کاهش تولید ماشین لباسشویی در 4 ماهه 94معاملات املاک دوبی از آن ایرانی هاضریب نفوذ اینترنت کشور شبکه برق ایران   بدون خاموشی کامل

گزارش خبری

لوفتهانزا در ایران فرودگاه می سازد

آغاز روند تازه سرمایه گذاری 
خارجی در ایران

شهروند| این روزهــا درخواست شرکت های 
بین المللی بــرای ســرمایه گذاری در ایران خبر 
تازه ای نیســت. بــا پیش خبر لغــو تحریم ها، 
شــرکت های بــزرگ در بخش هــای مختلف 
اقتصادی )که قبا در ایــران فعالیت می کردند( 
کم وبیش خواســتار از ســرگیری فعالیت های 
خود بودند. اما به نظر می رســد ایران در مســیر 
ورود دوبــاره به اقتصاد جهانی اندکی شــرایط و 
خواسته هایش تفاوت کرده باشد، چراکه همزمان 
با این امر، به نظر می رسد روند سرمایه گذاری در 
ایران نیز شکل تازه ای به خود گرفته است. بسیاری 
از شــرکت های بزرگ در سراســر دنیا اقدام به 
ساخت پروژه های زنجیره ای می کنند و به عبارت 
دیگر خود به طور مستقیم در کشورهای دیگر فعال 
می شوند اما در ایران این پدیده تازه ای است. چنین 
اقداماتی منجر به افزایش سطح کیفیت خدمات و 
کالاهای ارایه شده می شود، عاوه بر آن به ایجاد 
مشاغل تازه نیز کمک می کند. در همین زمینه 
روز دوشنبه خبر آمد که پمپ بنزین سازی یکی 
از غول های نفتی در ایران پیشنهاد شده و دیروز 
هم محمود نجفی عرب عضــو هیأت نمایندگان 
اتاق بازرگانی و صنایع و معادن ایران از درخواست 
لوفتهانزا برای ســرمایه گذاری در زمینه احداث 
فرودگاه در ایران خبر داد. او در این حوزه می گوید:  
این شرکت که هم اکنون سهم خوبی از بازار هوایی 
دنیا دارد، تاش دارد به بازار ایران وارد شود و در آن 
سرمایه گذاری داشته باشد. این مذاکرات که طی 
هفته های گذشته انجام شده است، سرمایه گذاری 
برای احداث فــرودگاه و برقراری خطوط پروازی 
را پیگیری می کند، این درحالی است که اکنون 
بسیاری از کشورها و ســرمایه گذاران دنیا، ایران 
را به عنوان یک بازار نوظهــور می دانند و بنابراین 
تاش دارند با توجه به اشباع شدن بازارهای دیگر 
دنیا، در ایران بهترین اقدام را برای کســب سود 

انجام دهند.
همچنین آن گونه کــه در مذاکــرات مطرح 
شده، برقراری خطوط هوایی میان غرب و شرق 
در دستور کار قرار گرفته اســت و بنابراین، باید 
اطاعات دقیقی از شرایط سرمایه گذاری ایران به 

اینچنین سرمایه گذارانی ارایه داد.
اما این تنها نمونه شــیوه نوین سرمایه گذاری 
خارجــی در ایران نیســت. قبــل از اعام خبر 
سرمایه گذاری لوفتهانزا، مدیر بازرگانی شرکت 
ملی پخش فرآورده های نفتی ایران از درخواست 
شرکت توتال برای ســاخت جایگاه سوخت در 
ایران خبر داد.  محمدرضا مظلومــی در این باره 
گفت: شرکت توتال فرانسه همراه شریک ایرانی 
خود به صورت غیرمســتقیم  مذاکراتی را انجام 
داده است. البته عاوه بر توتال چند شرکت بزرگ 
نفتی با استفاده از شــرکای داخلی قصد دارند در 
کشور جایگاه سوخت بسازند. این درحالی است 
که با نزدیک شــدن قیمت بنزین و گازوییل به 
قیمت های جهانی، انگیزه شــرکت های بزرگ 
بین المللی برای ساخت جایگاه سوخت در ایران 
بیشــتر می شــود.  او اعام کرد درحــال حاضر 
محدودیتی برای ســاخت جایگاه هــای انبوه و 
زنجیره ای توسط شرکت های بخش خصوصی و 

خارجی در کشور وجود ندارد.

به گزارش ســایپانیوز به نقل از خبرگزاري ایسنا ، 
نماینده سایپا در شــوراي رقابت گفت: به دلیل عدم 
تشکیل جلسات شــوراي رقابت در سال جدید هنوز 
قیمت خودرو در ســال 1۳۹4 تعیین نشــده و مقرر 
شده اســت حداکثر ظرف هفته جاري یا هفته آینده 
جلسه این شورا تشکیل و قیمت خودرو تعیین تکلیف 
شود. حسن احدزاده در گفت وگو با خبرنگار ایسنا در 
خصوص کاهش یا افزایش قیمت خودرو گفت: اصولاً 
در چند سال اخیر قیمت گذاري خودرو توسط شوراي 
رقابت انجام شده و این شورا نیز بر اساس فرمولي خاص 
قیمت خــودرو را تعیین مي کند کــه در این فرمول 
شاخص هاي مختلفي از جمله تورم بخشي مد نظر قرار 
مي گیرد.وي افزود: با توجه به اینکه در یک سال گذشته 
تورم بخشي صنعت خودرو افزایشي بوده و در بسیاري 
از موارد قیمت مواد اولیه و هزینه هاي سربار تولید رشد 
داشته اســت، به طور حتم قیمت خودرو نیز افزایش 
خواهد یافت. احدزاده پیش بیني کــرد که با توجه به 
فرمول شوراي رقابت و جلسات کارشناسي برگزار شده 
و عنایت به تورم بخشي صنعت خودرو، حداقل افزایش 
10 تا 12 درصدي قیمت خودرو مورد تایید شــوراي 
رقابت قرار گیرد و نهایتاً تا پایان شهریور ماه قیمت هاي 

جدید اعام شود.

سایپا نیوز : حتمي بودن افزایش 
10 تا 12 درصدي قیمت خودرو 

ویژه

  تأمین 85 درصد چای مورد نیاز از طریق 
واردات| محمدولی روزبهان، رئیس سازمان چای 
کشــور با بیان این که با اقدامات و حمایت  دولت 
امسال تاکنون در تولید چای افزایش داشته ایم، 
گفت: بــرای تأمین ۸5 درصد چای مــورد نیاز، 
سالانه حدود 500 میلیون دلار صرف واردات این 

محصول می شود. 
 شکایت بابت افزایش غیرقانونی قیمت 
مسکن مهر| علیرضا خسروی، عضو کمیسیون 
عمران مجلس با بیان این که متقاضیان مسکن 
مهر می توانند بابت افزایــش غیرقانونی قیمت 
واحدهای این طرح به دیوان عدالت اداری شکایت 
کنند، گفت: قراردادهای مســکن براساس سه 
شاخص بازه زمانی، قیمت و مصالح ساختمانی 
بسته شده است، بنابراین هیچ افزایش قیمتی به 
آن تعلق نمی گیرد و اعمال دستورالعمل های سه 

گانه وزارت راه و شهرسازی تخلف بوده است.
 افزایــش قیمــت لبنیات نداشــتیم| 
ســید محمود نوابی، رئیس ســازمان حمایت 
مصرف کنندگان و تولیدکنندگان ضمن تأکید 
براینکه هیچ گونه افزایش قیمتی در شیر و لبنیات 
نداشتیم، گفت:  ناظران ســازمان حمایت برای 
اجرای اباغیه معاون اجرایی رئیس جمهوری در 
کارخانه های لبنی مستقر شده اند اما کارخانه ها به 
دلیل مشکاتی که دارند هنوز شیر خام را کیلویی 

1440 تومان نخریده اند.
 تفحــص از واردات خودروهــای چینی| 
در حالی کــه برخی کارشناســان، واردکنندگان 
خودروهای چینــی را متهم به سوءاســتفاده از 
کمپین نخریدن خودروهای داخلی کرده اند، عضو 
کمیســیون صنایع و معادن مجلس از سودهای 
نجومی و غیرشــفاف واردکننــدگان خودروهای 
چینی در سال های اخیر خبر داده است. سیدشریف 
حسینی در این زمینه اظهار کرده که مجلس درباره 
واردات خودروهای چینی بی کیفیت تفحص انجام 

خواهد داد تا موضوع شفاف شود.
 خرید برق خورشــیدی از منازل| یکی از 
مهم ترین برنامه های در دست اجرای وزارت نیرو 
توســعه نیروگاه های مقیاس کوچک برق خانگی 
و منازل اســت. در این زمینه هوشنگ فاحتیان، 
معاون وزارت نیرو گفت:  عاوه بر پرداخت 50 درصد 
از هزینه نصب و راه اندازی سلول های خورشیدی 
به مشــترکان، هرکیلووات ساعت برق تولیدی به 
قیمت ۹۷0 تومان خریده می شــود. این درحالی 
اســت که مردم بــرای هر کیلووات ســاعت برق 

خریداری از دولت 50 تومان پرداخت می کنند.
 ساخت واحد مســکونی برای تجارت نه 
سکونت| عباس آخوندی، وزیر راه و شهرسازی 
با اشــاره به این که جلوی بی انضباطی شــهری 
را گرفتیم، گفت:  اگر جلوی ســوداگری زمین 
گرفته نشــود، زندگی در کانشهرها غیرممکن 
خواهد شد. او با اشــاره به این که داده های مرکز 
آمار در حوزه مسکن نشــان می دهد که نزدیک 
به 400 هزار واحد مسکونی خالی در شهر تهران 
وجود دارد، گفت:  این موضوع بیانگر این اســت 
که این واحدهای مسکونی برای تجارت ساخته 

شده اند نه سکونت مردم. 
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